
MIHAI POP DESPRE FOLCLOR PE UNDE ... RADIO 
PARTICIPAREA FOLCLORIŞŢILOR NOŞTRI LA REUNIUNI 

ŞTIINŢIFICE INTERNAŢIONALE 

Transcriere din Arhiva Societăţii 
de Radiodifuziunea Română făcută 

de Dr. IOAN MOANTĂ • 
Radio Bucureşti 

Mai întâi, aş vrea să spun că trebuie menţionat faptul că 
Institutul nostru - adică folcloristica românească - face parte din 
câteva organizaţii internaţionale; deci în cadrul acestor organizaţii 
internaţionale din care facem parte trebuie în mod firesc să 
participăm la diversele lor reuniuni. Aş menţiona aici, şi poate istoric, 
cea dintâi participare a noastră la Consiliul internaţional pentru 
muzica populară, care pe vremuri - acum vreo 12 ani - a avut chiar 
un congres la Sinaia. Din Comitetul executiv face parte tovarăşul 
Tiberiu Alexandru. Tovarăşul Tiberiu Alexandru a participat anul 
trecut la congresul acestui Consiliu la Jamaica. După aceea Institutul 
nostru face parte din Societatea internaţională pentru cercetarea 
naraţiunilor populare, care şi ea şi-a ţinut Congresul în '69 la 
Bucureşti. Institutul nostru face parte din Societatea internaţională de 
etnologie şi folclor care a ţinut în '71 Congresul ei la Paris şi la care 
au participat mai mulţi de la noi, al cărei preşedinte sunt pentru 
moment eu. Congresul al doilea va avea probabil loc în anul viitor în 
Jugoslavia. În afară de asta sunt diverse comisii de lucru - de pildă 
este o comisie. de lucru care se ocupă de terminologia dansurilor 
populare din cadrul Consiliului internaţional de muzică populară la 
care participă tovarăşa Vera Proca şi tovarăşa Anca Giurchescu, din 
partea noastră. Există un Congres al folcloriştilor jugoslavi, anual, la 
care au participat foarte mulţi. Există o Comisiune pentru 
sistematizarea baladelor populare condusă de domnul Brendich de la 
Fraiburg, din care face parte tovarăşul Amzulescu de la noi de la 
Institut. 

Dar relaţiile noastre cu străinătatea nu se mărginesc numai la 
acest lucru, sunt fireşte axate şi pe schimb de experienţă şi pe stagii 
în străinătate. De curând a fost în Uniunea Sovietică tovarăşul Adrian 
Vicol de la sectorul nostru muzical. Va pleca peste câteva zile la 
Bonn tovarăşul Alexandru Popescu de la sectorul de etnografie, care 
va face acolo cu profesorul Tzender o teză de doctorat despre 
obiceiurile noastre de secerat, obiceiurile agrare. Mai este tovarăşul 
Nicolae Rădulescu care pregăteşte o teză de doctorat în muzicologie 
în_ Republica Federală Germană, pe urmă este tovarăşul Radu 
Niculescu care pregăteşte o teză de doctorat despre baladele 
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populare la Paris cu profesorul Greyvas. Şi în sfârşit căutăm să fim 
cât mai prezenţi în viaţa ştiinţifică internaţională - adică folclorul 
nostru să fie cât mai prezent. Lucrul acesta are un ecou prin faptul că 
nu numai noi participăm în momentul de faţă la congrese şi reuniuni 
internaţionale şi nu numai noi trimitem specialiştii noştri pentru 
documentare şi informare şi formare în străinătate şi foarte mulţi 
specialişti din străinătate vin ca să se documenteze la noi şi să facă 
efectiv cercetări. Aceasta datorită pe de-o parte faptului că noi avem 
în Europa un teritoriu folcloric unde se mai pot face cercetări şi unde 
se pot valida în teren o serie de ipoteze teoretice moderne, dar eu 
cred, mai cu samă, pentru faptul că şi metodologia noastră este 
astăzi în general recunoscută în Europa şi oamenii vin să înveţe la 
noi. 

Emisiunea Mioriţa din 22.06. 1973. 

CONFESIUNI - interviu inedit, nefonotecat, nedifuzat dat lui 
G.Antohi (= Pare o continuare a articolului anterior. Diferă datarea -
16.08. 1976 =) 

Şi-aş vrea să amintesc, tot în acest context, şi faptul că la 
primul Congres de Etnologie europeană, care s-a ţinut la Paris, eu 
am fost ales preşedintele Societăţii Internaţionale de etnologie şi 
folclor - ceea ce nu este, fireşte, un merit al meu, ci este o 
recunoaştere pe plan internaţional a folcloristicii române, adică a 
prestigiului de care cercetarea noastră folcloristică şi folclorul nostru 
se bucură pe plan internaţional. 

G.A. - Aţi contribuit la lansarea unor interpreţi ai cântecului 
românesc? 

Nu pot să spun că am contribuit la lansarea vreunui interpret de 
muzică populară. Am asistat doară la ascensiunea artistică a Mariei 
Tănase, care după părerea mea a lansat-o Hary Brauner. După cum 
am asistat, între cele două războaie mondiale, la pătrunderea muzicii 
lăutăreşti din Gorj în oraşele noastre şi la întreg drumul pe care l-a 
parcurs, cu atâta demnitate şi dragoste pentru cântecul popular Maria 
Lătăreţu. Dacă nu am contribuit la lansarea interpreţior populari, în 
schimb, cred că am contribuit la lansarea folclorului în condiţiile 
dezvoltării culturale de după cel de al doilea război mondial în mediile 
urbane prin mişcarea artistică de amatori. Încă din 1949 când a avut 
loc marea manifestare folclorică de ziua Scânteii putem spune că a 
început mişcarea artistică de amatori, a cărei origini, în unele locuri, 
fireşte că sunt mult mai vechi, de pildă în mişcarea de amatori pe 
care a iniţiat-o în Transilvania, intre cele două războaie, Societatea 
Astra. Apoi în 1950 s-a început sub conducrea lui Nicolae Roşianu, 
mi se pare, forma organizată a festivităţilor folclorice. S-au creat 
echipe de dans şi cântec popular la căminele culturale din sate şi la 
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organizaţiile sindicale din fabrici. S-au organizat concursuri şi 
festivaluri, deci a început o mare emulaţie în întreaga ţara. Folclorul a 
avut un loc de seamă şi la Primul festival al tineretului şi studenţilor 

care a avut loc la Bucureşti şi la organizarea părţii folclorice am 
participat. Institutul de folclor nu avea pe vremea aceea îndrumarea 
mişcării artistice de amator. Totul era, ca să spun aşa, autentic pentru 
că venea de la sursă. Avea rolul doar de a stimula folosirea folclorului 
în mişcarea artistică de amatori. Mai târziu, foarte mult din ceea ce 
era amator a devenit profesionist. Au apărut, după model sovietic, 
cred eu marile ansambluri populare şi conducătorii lor, instructorii de 
dans şi şefii de orchestră. Institutul de folclor pe vremea aceea a vut 
o orchestră populară, Orchestra Barbu Lăutaru, dar ea era, ca să zic 
aşa, ajutată în munca ei de toţi folcloriştii muzicali ai Institutului. Nu 
erau instructori ci nişte sfătuitori care să creze, să găsească o cale de 
a trece de la formele simple ale muzicii lăutăreşi la forme mai ample 
de orchestră. Mai târziu s-a înfiinţat Casa Creaţiei Populare căreia i-a 
revenit sarcina efectivă de a îndruma mişcarea artistică de amatori. 
Şi în felul acesta au apărut îndrumătorii profesionişti. Şi îndrumările şi 
directivele de la centru pentru o mişcare a cărei spontaneitate fusese 
până atunci remarcabilă. Spontaneitatea, fireşte, n-a putut fi oprită 
peste tot; ea a fost însă de multe ori şi în multe locuri dirijată şi în 
acest fel au apărut denaturările, stilizările, adică orientarea greşită 
împotriva căreia luptăm noi astăzi. Totuşi mişcarea artistică de 
amatori a avut un mare merit, a făcut pe oamenii care păstrau 
folclolrul şi pe iubitorii lor să devină conştienţi de marea valoare a 
creaţiilor populare. A contribuit la acest proces de conştientizare care 
a dus la păstrarea folclorului, a valorilor lui tradiţionale şi a antrenat 
un număr imens de amatori în procesul de stimulare a creatiei 
populare. În procesul pe care îl trăim noi astăzi, proces în care apar 
creţii noi care reflectă condiţiile de astăzi în care trăiesc creatorii 
populari şi cerinţele celor care astăzi consumă folclor. 

Aş vrea în legătură cu această mişcare artistică de amatori 
să amintesc încă rolul pe care a început pe urmă folclorul nostru să-l 
joace pe plan internaţional, şi folclorul şi folcloristica noastră. În 
cadrul Institutului de folclr s-a organizat un concurs, un congres al 
Consiliului internaţional al muzicii populare, s-a organizat Congresul 
internaţional al societăţii pentru cercetarea naraţiunilor populare şi s-a 
organizat, mai târziu, marele festival folcloric internaţional balcanic. 
Folclorul este oral, ca să zic aşa, şi fără îndoială că prezenţa directă 
a oamenilor la congrese şi la reuniuni internaţionale şi la festivaluri 
contribuie la legăturile internaţionale şi a contribuit efectiv la prestigiul 
folclorului nostru peste hotare. Dar n-aş vrea deloc să uit şi o cale 
scrisă care a contribuit la acest prestigiu - Revista de folclor, astăzi 
Revista de etnografie şi folclor, care a ajuns în al 20 an de apariţie şi 
care are o largă circulaţie internaţională - se fac schimburi 
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internaţionale cu peste 500 de institute şi alte reviste de specialitate. 
Este, probabil, revista de folclor care are cea mai lungă durată 

continuă, fiindcă se zice că revista Şezătoarea a apărut 25 de ani 
dar cu multe întreruperi, iar celelalte au avut din nenorocire, din 
cauza timpului, din caza vremurilor au avut apariţii scurte Grai şi 
suflet şi Anuarul Arhivei de to/cor. 

Eu am optat pentru tezele de doctorat care să rezolve la 
nivelul cercetărilor de astăzi anumite probleme fundamentale ale 
cercetării folclorice. Şi în sensul acesta sunt unele teze, cum este de 
pildă cea a lui Constantin Eretescu, care este în momentul de faţă 
gata asupra reprezentărilor mitologice în folclorul românesc. Este Bot 
de la Cluj care lucrează o teză asupra poeziei ceremoniale funebre, 
Monica Brătulescu care a lucrat o teză asupra colindelor, Pavel 
Ruxăndoiu care face o teză de doctorat asupra proverbelor ş.a.m.d. 
Deci sunt o serie de teze de doctorat care le-am orientat în aşa fel 
încât să rezolve anumite probleme pe care le socotim, care cântăresc 
mult în înţelegerea folclorului, pe baza cărora, pe urmă se vor putea 
face o serie de studii în continuare. De pildă cum am început acuma 
o serie nouă de teze de doctorat asupra elementelor retorice ale 
poeziei populare. A publicat Nicolae Constantinescu lucrarea lui 
foarte interesantă despre rimă. Eu consider că elementele retorice 
sunt foarte importante, adică fiecare cântăreţ sau fiecare creator 
popular stăpâneşte retorica, stăpâneşte retorica în mod empiric exact 
aşa cum stăpânim noi gramatica limbii materne când am învăţat-o 
fără să facem greşeli. Deci trebuie să insistăm asupra retoricii, 
asupra acestui cod de expresie artistică a folclorului nostru. Nu numai 
în domeniul folclorului literar se poate face acelaşi lucru, este şi o 
retorică a folcorului muzical şi este şi o retorică a coregrafiei - adică 
cred că modurile de expresie sunt importante. 

G.A. - Eu cred că ar fi bine tovarăşe profesor, dacă aţi aminti 
oamenilor care ne urmăresc, ascultătorilor noştri, împrejurarea 
obţinerii unui premiu internaţional care a onorat nu numai persoana 
dumneavoastră ci şi ţara noastră şi în continuare să ne spuneţi la ce 
lucraţi, pentru că bănuiesc că masa dumneavoastră de lucru pe care 
o văd aici încărcată de atâtea cărţi este şi ea, cunoaşte şi ea lucrări, 
care nu e aşa, lucrări care peste puţin timp să le citim, să le studiem. 

Vreţi să vă referiţi la Premii Herder ! - Da ! Premiul Herder a 
fost o întâmplare ! O întâmplare fericită, ca să zic aşa pentru mine. 
Dar, ca şi-n cazul alegerii de preşedinte al Societăţii internaţionale de 
etnologie şi folclor, nu numai datorită activităţii mele ci datorită 
situaţiei şi prestigiului de care se bucură folcloristica noastră peste 
hotare. Ştiţi că premiul Herder se acordă oamenilor de cultură, ca să 
zic aşa, din zona noastră, din sud-estul şi centrul Europei, nu !, după 
cântărirea unui juriu internaţional. Acordă acest premiu oamenilor de 
cultură din diferite domenii de activitate - editori, artişti plastici, 
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oameni de ştiinţă - cei care au obţinut la noi sunt din toate domeniile. 
Eu l-am obţinut mai devreme ceva fiindcă aşa au fost împrejurările. 
Probabil că pe vremea aceea contactele noastre folclorice au fost mai 
intense cu străinătatea decât contactele celorlalte discipline care au 
venit ulteriror şi au intrat în circulaţia internaţională. 

Mă întrebaţi ce lucrez - este greu de spus, ce lucrez fiindcă 
deşi sunt pensionat, sunt foarte, foarte ocupat, foarte ocupat cu 
lucrările mele familiale - am opt nepoţi care mă ocupă destul de mult. 
Dar am dat acuma la tipar Cursul de folclor pe care l-am ţinut la 
Universitate, după mulţi ani, împreună cu Pavel Ruxăndoiu. La 
Centrul de îndrumare a creatiei populare va apărea o lucrare a mea 
asupra obiceiurilor. Cred că ~ să refac Îndrumătorul tocmai încercând 
să concretizez ceea ce cred eu că am emis ca ipoteze de lucru 
metodologice, experienţele pe care ·ie-am făcut până acuma şi pe 
urmă aş vrea să fac un volum de studii care să se cheme Lecturi, 
adică ce citesc eu în folclor, în care aş vrea să public, să republic, 
refac o serie de studii pe care le-am publicat pînă acuma - cum este 
studiul Marii treceri, cum este cel despre Căluş, am un studiu despre 
Anul Nou, despre o serie de interpretări, ca să zic aşa, de texte. 
Părerea mea este că textul mare al culturii populare trebuie citit şi 

răscitit, adică trebuie să avem o atitudine pe care o aveau cărturarii 
medievali, trebuie să ne plecăm mereu asupra textului, trebuie să-l 
citim şi să-l recitim ca să cătăm să-i găsim înţelesurile. Aşa că ceea 
ce am să încerc, probabil că vor fi astfel de studii. 

Din Arhiva SAR 

Cum se păstrează tradiţia folclorică azi 

Îmi este greu să vorbesc de satul contemporan ca despre o 
unitate. Mi-ar fi fost greu şi altădată fiindcă, din punct de vedere 
folcloric, în general din punct de vedere al culturii populare, dincolo 
de unitatea structurilor culturale de adâncime, satelele erau 
difernţiate zonal. Lucrul este bine cunoscut şi a fost mult discutat. 
Astăzi ele s-au diferenţiat pe drumul progresului social economic al 
ţării. Sub acest aspect distanţa de la satul de altădată e foarte diferită 
în raport cu structura economică, în raport cu aşezarea geografică -
mă gândesc înainte de toate la apropierea sau depărtarea de 
centrele industriale etc. Fără îndoială că această diferenţă se reflectă 
în nivelul de viaţă al satelor, în viaţa lor culturală, în folclor. Avem încă 
în zonele de munte câteva sate necooperativizate, unele dintre ele 
sunt foarte apropiate de viaţa folclorică de altădată, dar niciunul nu s
a put sustrage procesului general de modernizare cu consecinţe 
hotărâtoare în dezvoltarea lor culturală. Avem apoi satele 
cooperativizate care participă din plin, nu numai pe plan economic şi 
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cultural, la marele proces de modernizare şi avem satele cu populaţie 
pendulatorie, cu grupuri mari de oameni care lucrează în industrie, în 
apropiere. Aceste grupuri intră treptat în modul de viaţă urban. În 
orice caz pendulează între urban şi rural. Vedeţi, deci că situaţia e 
complexă şi putem vorbi de forme variate pe care creaţia populară le 
capătă în satul contemporan. Cred, însă, că este mai bine să vorbim 
de câteva fenomene ce caracterizează situaţia folclorului în satul 
nostru de astăzi. Aş aminti aici situaţia în care satul păstrează 

modele culturare tradiţionle, dar îmbogăţeşte repertoriul acestor 
modele cu creaţii noi. Noi, în sensul că le-a primit din altă parte - fie 
direct, fie prin radio sau televiziune - fie în sensul că le-a creat chiar 
el pentru a răspunde necesităţilor psiho-sociale, pentru a-şi exprima 
gândurile şi sentimentele de astăzi. Apoi, situaţii în care satele 
asimilează modele culturale urbane şi al căror repertoriu păstrează 
bunurile folclorice tradiţionale. Viaţa folclorică a acestor sate este 
deosebit de interesantă de observat sub incidenţa integrării naturale 
neorganizate de bunuri culturale tradiţionale în viaţa culturală 
modernă. Şi-ntr-o sitaţie şi-ntralta, nu trebuie să uităm, atunci când 
discutăm creaţia populară a satului contemporan rolul pe care îl are 
mişcarea artistică de amatori. Ea este un nou cadru, de multe ori 
emulativ pentru creaţia populară. Ea plasează creaţia populară pe alt 
plan, atât pe alt plan valoric cât şi pe alt plan de cuprindere teritorială. 
Reliefează la nivel naţional şi chiar internaţional valorile ei. Aceasta în 
principiu şi ca fapt pozitiv pentru că despre ceea ce s-ar putea face -
şi se face de către creaţia populară pozitiv şi negativ - putem vorbi 
altă dată. 

Emisiunea Mioriţa din 24 .02. 1973 

Cercetarea faptelor de folclor contemporan 

Am acordat, în timpul din urmă, acestor probleme o atenţie 
deosebită socotind că studierea acestor probleme este de o 
importanţă deosebită, intră în întreaga activitate culturală de masă, şi 
în felul acesta apropiindu-ne mai mult de actualitate, activitatea 
Institutului de folclor câştigă în eficienţă. 

- G.A. Care socotiţi că este în prezent nota specifică a 
cercetărilor din cadrul Institutului de etnografie şi folclor ? 

- Am acordat în timpul din urmă o atenţie deosebită în unele 
din cercetările noastre validării în teren, în realitatea folclorică vie a o 
serie de puncte de vedere teoretice noi. Cum ştiţi, în momentul de 
faţă în teoria etnologică generală s-au întmâplat o serie de schimbări 
datorită contactului etnologiei cu lingvistica, cu teoria comunicaţilor, 
cu semiotica - adică au apărut noi puncte de vedere. Elaborări 

teoretice foarte importante pentru înţelegerea mecanismului faptelor 
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de folclor, a mecanismului intern, a structurii lor, şi pentru descifrarea 
sensurilor mai adânci ale faptelor de folclor în ansamblul vieţii 
culturale. Pe de-altă parte a apărut în momentul de faţă, a apărut şi 
un curent nou în cercetarea folclorică şi în cercetarea etnologică ceea 
ce se numeşte etnosociologia - adică tocmai aceste probleme ale 
contemporaneităţii privite, ca să zicem aşa, dintr-o poziţie 

sociologică. Toate aceste probleme sunt deocamdată foarte des 
îndrăzneţe elaborări teoretice. Şi noi avem avantajul de a fi în situaţia 
în care aceste elaborări teoretice putem să le validăm în /sau să le 
invalidăm în realitatea noastră folclorică vie. Adică să facem, pornind 
de la anumite ipoteze t~oretice, să facem anumite textări în realitatea 
folclorică vie şi să vedem în ce măsură anumite supoziţii - să zicem 
aşa, sau anumite ipoteze care au fost emise de către colegii noştri 
din străinătate sau chiar de către unii dintre noi se adeveresc în 
realitatea folclorică. Este de fapt ceea ce ştim că în totdeauna o 
teorie nu-şi capătă valabilitatea decât atunci când este raportată la 
realitate şi când este textată prin realitate. Aşa că, acestea au fost -
ca să zic aşa - acţiunile sau, în sfârşit, preocupările noastre din 
ultimii ani. Şi în acest cadru al preocupărilor am ţinut, fireşte, o 
legătură mai strânsă cu întreagă mişcarea culturală de masă, cu 
artiştii amatori ş.a.m.d. Sper că până la sfârşitul anului unele din 
rezultatele acestor cercetări să poată să apară, să fie publicate - în 
orice caz noi vorbim în diversele noastre reuniuni ştiinţifice şi la 
posturile de radio şi în presă, vorbim tot mai des de aceste probleme. 
Mai cu seamă suntem convinşi că de abia cunoaşterea ştiinţifică 
profundă a acestor aspecte ale contemporaneităţii şi a validării 
anumitor teorii - să zicem de estetică folclorică sau de sociologie 
folclorică - sunt foarte importante pentru întreaga orientare a muncii 
cu folclorul în cultura de masă. Deci, în acest fel credem că vom 
putea face ca activitatea Institutului să nu privească numai foarte 
importantata parte a tezaurului folclorului tradiţional ci să privească şi 
problemele contemporaneităţii şi să câştige prin aceasta în eficienţă 
culturală imediată. 

Muzeu satului 

Muzeul satului este o creaţie a Şcolii sociologice din Bucureşti 
condusă de profesor Dimitrie Gusti. Astăzi, desigur, cea mai vizibilă 
moştenire a cercetărilor monografice făcute între cele două războaie 
de Seminarul de sociologie a Universităţii din Bucureşti pentru a 
cunoaşte formele pregnante ale culturii populare româneşti, ale vieţii 
satului traditional în locurile care prin aşezarea şi istoria lor puteau fi 
socotite expresii tipice ale acestei culturi. În cercetările făcute la 
Nereju - Vrancea, Fundu Moldovei - Câmpulung, Drăguş - Făgăraş, 
Runcu - Gorj şi Şanţ - Năsăud cercetătorii au adunat în chip firesc 
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obiecte de etnografie şi piese de artă populară. Acestea trebuiau să 
fie aşezate la un loc de bună păstrare. Profesorul a avut atunci 
iniţiativa creării unui muzeu - a acestui muzeu în aer liber, desigur şi 
cu gîndul la Skansenul suedez, cel mai vestit pe vremea aceea dintre 
puţinele muzee de acest fel în Europa. Iniţiativa s-a concretizat în 
1936 când sub conducerea profesorului H.H.Stahl şi a scriitorului 
Victor Ion Popa s-a pornit la înjghebarea muzeului. Au luat parte într
un fel sau altul toţi cercetătorii - unii pentru a aduce obiecte din 
satele cercetate, alţii pentru a aduce din locurile lor de baştină, care 
nu intraseră în sfera cercetărilor dar care nu puteau să lipsească 
dintr-un muzeu în care să fie prezente toate zonele etnografice ale 
ţării. Eu ca maramureşan m-am preocupat de prezenţa 

Maramureşului a cărui zonă a ajuns să fie atît de bine reprezentată 
datorită străduinţei prietenului şi colegului meu Francisc Nistor, pe 
atunci cunoscut alpinist şi colecţionar, apoi întemeietorul Muzeului 
etnografic din Sighetu! Marmaţiei şi a pictOrului Traian Bilţiu Dăncuş. 
Optica prin care a fost văzută alcătuirea colecţiei nu a fost cea de 
artă populară şi nici numai cea de etnogafie ci cea de sociologie mai 
cuprinzătoare. În această optică s-au putut aduna numai case şi 
monumente de artă şi gospodării întregi, reprezentative cu toate 
obiectele care puteau să sugereze prin ele şi prin aşezarea în spaţiu 
viaţa unei familii, a unui neam. După 23 August Muzeul a fost condus 
cu multă perseverenţă şi cu particulară tenacitate de colegul 
Gheorghe Focşa. Acesta i-a îmbogăţit patrimoniul în aşa fel încât 
efectiv toate zonele culturii populare să fie prezente în Muzeu cu o 
gospodărie. Patrimoniul a fost apoi îmbogăţit cu multe obiecte de 
etnografie şi artă populară păstrate astăzi în colectii şi printr-o mare 
culegere de fotografii şi diapozitive. În ansambl~I lui patrimoniul 
Muzeului, atât cel expus cât şi cel din colecţii, este de o valoare 
unică. Această valoare şi sistemul în care a fost organizat a făcut ca 
el să fie model pentru mai multe muzee în aer liber care s-au creat 
după aceea în alte ţări din Europa şi-a făcut ca multe dintre aceste 
muzee să se creeze în diferitele zone ale ţării. De pildă cel al Tehnicii 
populare din Dumbrava Sibiului, cel al Arhitecturii din Gorj, Vâlcea şi 
Sighetu! Marmaţiei, cel al Viniculturii şi pomiculturii din Goleşti şi, deşi 
cu alte începuturi tot aşa de vechi, Muzeul etnografic al Transilvaniei 
din Cluj-Napoca. Privit din perspectiva valorii tradiţiei culturale 
româneşti muzeul satului şi de artă populară oferă oamenilor de 
astăzi, atât a celor din ţară cât şi a celor de peste hotare, o imagine 
nemijlocită a satului românesc tradiţional. Casele, gospodăriile, 
monumentele de arhitectură comunitară şi instalaţiile tehnice vorbesc 
celor care le privesc despre ceea ce într-un lung răstimp şi în variate 
forme locale oamenii satelor au făcut pentru aşi afirma identitatea, 
modurile lor de viaţă, părerile despre lume - înainte de toate despre 
lumea lor şi despre coeziunea comunităţilor-, despre puterea lor de a 
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trece dincolo de realităţile de fiecare zi, la metamorfozarea realului în 
moduri de exprimare culturală. Muzeul satului şi de artă populară 
trăieşte, este viu şi mărturiseşte despre pagini deosebit de preţioase 
ale istoriei şi culturii româneşti. Scrutând cu atenţie ceea ce vedem, 
dincolo de obiecte, pentru a ajunge la ceea ce reprezentau în 
comunităţile săteşti ne dăm seama că organizarea spaţială a satului 
românesc reproduce structura lui socială, că acestă structură era în 
slujba relaţiilor dintre oameni, dintre ei şi natura sensibilă şi cea 
imaginară, ajungem astfel, dincolo de realităţile materiale, să 

înţelegem dimensiunile ireale ale Muzeului satului şi de artă populară, 
dimensiunile lui spirituale. Pentru a ne sugera aceste dimensiuni 
Jeana Negoiţă, actuala directoare, împreună cu toţi cercetătorii din 
Muzeu organizează în acest spaţiu sătesc expoziţii tematice, 
simpozioane, manifestări culturale care sub formă de obiceiuri, 
dansuri şi câtece, vorbesc vizitatorilor despre oamenii din diferitele 
regiuni ale ţării, aducând valorile tradiţionale la îndemâna orăşenilor 
de astăzi, pentru a le pune în valoare în viaţa noastră culturală 
contemporană. 
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Emisiunea Mioriţa din 1986, 
la 50 de ani de la înfiinţarea 

Muzeului satului. 
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